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ببند قطعا نتیجه عکس  با بگیر و 
می گیریــم و فرهنــگ حجاب و 
عفافی که باید و لازم اســت در 
جامعه شکل بگیرد، شکل نخواهد 

گرفت

زیدآبادی:
اسد در عرض ده روز سقوط کرد، برف هم به این 

سرعت ذوب نمی شود!
فعال اصلاح طلب در واکنش به ســقوط دولت بشار اسد نوشت: از این به بعد 
چه خواهد شــد؟ به نظر می رســد فصلی عجیب و غریب و چه بسا بی نهایت 
تراژیک در خاورمیانه آغاز شــده است که اذهان شکل گرفته ما با مکانیسم آن 

بیگانه است.
صبح دیروز بمب خبری در عرصه سیاست بین الملل منفجر شد و آن سقوط 
دولت بشــار اسد در ســوریه بوده است. در این راســتا، احمد زیدآبادی فعال 
سیاسی اصلاح طلب، در کانال تلگرامی خود نوشت: »دولت بشار اسد در عرض 
ده روز تمامی ســرزمین های تحت کنترل خود را از شمال تا جنوب سوریه از 
دست داد و سقوط کرد. برف هم به این سرعت ذوب نمی شود! گویی بر آب بنا 
شــده بود. یا انگار سیل آمد و آن را با خود برد. گرچه سیل هم به این سرعت 

عمل نمی کند!
داستان دقیقاً چه بود؟ توطئه؟ تبانی؟ خیانت؟ حماقت؟

هر چه بود، هیچکس انتظار آن را به این ســرعت نداشت. حتی شاخ ساکنان 
کاخ سفید از این شتاب حیرت انگیز در آمده است!

از این به بعد چه خواهد شد؟
به نظر می رسد فصلی عجیب و غریب و چه بسا بی نهایت تراژیک در خاورمیانه 

آغاز شده است که اذهان شکل گرفته ما با مکانیسم آن بیگانه است.
برای فهم آن باید ابتدا ذهن ها را شســت و این کاری ســخت و زمانبر است!  

روزگار غریب اکنون است نه آن زمانی که احمد شاملو تصور می کرد!«

عرب سرخی:
باور کنیم نمی شود اکثریت مردم را

از حکومت کنار گذاشت
فعال سیاسی اصلاح طلب نسبت به تحولات سوریه واکنش نشان داد.

فیض الله عرب ســرخی، فعال سیاسی اصلاح طلب در شبکه ایکس نوشت: »اگر 
بشار اسد باور کرده بود که اداره کشور بدون مردم ممکن نیست، شاید سرنوشت 

دیگری داشت. باور کنیم نمی شود اکثریت مردم را از حکومت کنار گذاشت.«

آشنا:
همه می دانستند در سوریه چه خبر است جز بشار اسد!
حسام الدین آشنا در شبکه ایکس نسبت به تحولات سوریه واکنش نشان داد.

حسام الدین آشنا در صفحه شخصی خود در شبکه ایکس با اشاره به تحولات 
سوریه نوشت: »همه می دانســتند که در سوریه چه خبر است جز بشار اسد! 
ظاهرا همه در مورد ســوریه با هم هماهنگ کــرده بودند؛ فقط ایران در بازی 
نبود. چه نیرویی می تواند در برابر ادامه اشــغال گری در غزه، ســوریه و لبنان 

ایستادگی کند؟«

واکنش ضرغامی به سقوط حکومت بشار اسد
یک فعال سیاســی به ماجرای سقوط حکومت بشار اســد در سوریه واکنش 

نشان داد.
عزت الله ضرغامی در شــبکه اجتماعی ایکس با اشــاره به تحولات ســوریه 
نوشــت:»یه مسلمون پیدا نمیشه به ما بگه چه خبره؟! همه تو فضای مجازی 

دنبال ویژگی های سفیانی هستند!
پاســخ های هوش مصنوعی هم جالبه! راجع به حجیت روایات، رهنمود میده! 

تکرار تراژدی به کمدی ختم میشه! # سوریه«

سوشیال

نهمین جلسه رسیدگی 
به پرونده چای دبش برگزار شد

نهمین جلســه رســیدگی به پرونده چای دبش در شــعبه اول دادگاه انقلاب 
اسلامی ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران کلان و عمده در نظام اقتصادی به 

ریاست قاضی پسندیده برگزار شد.
به گزارش ایلنا، نهمین جلســه رســیدگی به پرونده چای دبش در شعبه اول 
دادگاه انقلاب اســلامی ویژه رســیدگی به جرایم اخلالگران کلان و عمده در 
نظام اقتصادی به ریاست قاضی پسندیده، مستشاران دادگاه، نماینده دادستان، 
متهمان، وکلای آنها، شکات پرونده، نمایندگان سازمان های متولی و نظارتی، 

نمایندگان بانک های شاکی، بانک مرکزی و گمرکات برگزار شد.
قاضی پســندیده در ابتدای جلســه دادگاه گفت: در جلسات گذشته متهمان 
مرتبط با گــروه دبش و متهمان مرتبط با بانک های صــادرات و ملت تفهیم 
اتهام شــدند و اظهارات آنها استماع شــد. در جلسه امروز اظهارات نمایندگان 

شرکت های وابسته به گروه دبش به عنوان متهمان حقوقی استماع می شود.
وی افزود: متهم ردیف اول و سایر متهمان هر چه سریع تر درخصوص وضعیت 
رد مال پرونده، تعیین تکلیف کنند، زیرا موضوع مهمی که در پرونده وجود دارد 
رد مال و رفع تعهدات ارزی است که رقم کلانی را به خود اختصاص داده است. 
قاضی بیان کرد: هر اندازه که جلسات دادگاه به نوبت های پایانی خود نزدیک تر 
می شود اهمیت تعیین تکلیف اموال و ضرورت این موضوع دوچندان و مضاعف 
می شــود. نکته دیگری که در این خصوص وجود دارد این اســت که ابهاماتی 
وجود داشــت که موجب شد اســتعلاماتی از بانک های شاکی و بانک مرکزی 
دریافت شود. همچنین اخیرا نیز به استعلام از سازمان بازرسی کل کشور اشاره 
شد و مکاتباتی در این زمینه با سازمان بازرسی و بانک مرکزی انجام شده است.

وی ادامه داد: در مورد برخی ابهامات با هیئت کارشناســی منتخب بازپرسی 
مکاتباتی انجام شده تا راجع به ابهامات و نقطه نظراتی که در پرونده وجود دارد 
پاســخ دهند. در جلسه امروز نمایندگانی از جانب تعدادی از متهمان حقوقی 
پرونده به عنوان وکیل معرفی شدند و به دفاع از اتهامات پرداختند و به سوالات 
قاضی پاسخ دادند. قاضی پسندیده در ادامه جلسه دادگاه بر اجرای هرچه سریع 
تکلیف قانونی متهم ردیف اول به عنوان مالک شرکت های موضوع کیفرخواست 

دایر بر رفع تعهدات ارزی و استرداد منابع ارزی تاکید کرد.
وی ادامه داد: در حال حاضر هیچگونه محدودیتی برای ورود کالا های موضوع 
حواله هــای ارزی وجود ندارد. اگر محدودیتی در این خصوص اســت با دادگاه 

مکاتبه کنید تا موانع رفع شود.
قاضی پسندیده خطاب به منشــی دادگاه بیان کرد: برای جلسه آینده دادگاه 
رئیس حمایت از صنایع برای ارائه گزارش دعوت شود. مکاتبه کتبی نیز انجام 
شده است، بنابراین هم پاسخ مکاتبه را ارسال کنند و هم در دادگاه حاضر شوند.

رئیس دادگاه در ادامه گفت: از هیئت کارشناســان رســمی دادگســتری که 
بحث اظهارنظر در خصوص رفع تعهد و یا عدم رفع تعهد را انجام داده اند باید 
استعلامات مدنظر انجام شود که اعلام نظر آنها بر پایه چه مستنداتی بوده است. 
همچنین از بانک ها نیز باید استعلام شود که مبنای اظهارنظر و مستنداتی که 
به کارشناســان ارائه کردند، چه بوده است. قاضی در پایان جلسه دادگاه ضمن 
تاکید بر ارسال پاسخ استعلام اول از بانک های شاکی گفت: اگر پاسخ استعلام ها 

جامع و کامل داده شود، ابهامات رفع می شود.

فروش ۲3 هزار و ۷3۷ تن چای 
گروه دبش در ۴ استان 

دادستان تهران با اشاره به اینکه ۲۳ هزار و ۷۳۷ تن چای گروه دبش به ارزش 
۱۱۸۹۹ میلیارد ریال در ۴ استان به فروش رسید، گفت: کالا های فروخته شده 
عمدتا چای و تجهیزات بسته بندی بوده که پس از اخذ تاییدیه های مصرف، با 
نظارت این دادستانی به فروش رسیده است. به گزارش ایلنا، علی صالحی اظهار 
کرد: در راســتای صیانت از بیت المال و جبران خسارات وارده با پیگیری های 
صورت گرفته از سوی دادستانی تهران و صدور دستورات قضایی، محموله های 
چای دبش در چهار اســتان تهران، هرمزگان، کرمانشاه و البرز توسط سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی به فروش رسیده است. وی با اشاره به اینکه 
۲۳ هزار و ۷۳۷ تن چای گروه دبش به ارزش ۱۱هزار و ۸۹۹ میلیارد ریال در 
۴ استان به فروش رسید، افزود: کالا های فروخته شده عمدتا چای و تجهیزات 
بســته بندی بوده که پس از اخذ تاییدیه های مصرف، با نظارت این دادستانی 

به فروش رسیده است. 
دادستان تهران بیان کرد: دســتورات لازم به منتظور تعیین تکلیف کالا های 
باقی مانده و توقیف شده گروه دبش صادر شده و فرایند مزایده کالا ها از طریق 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با زمان بندی صورت گرفته در حال 

انجام است که نتایج آن متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.

عدلیه

با گذشــت صد روز از فعالیت مســعود 
پزشکیان به عنوان رئیس دولت چهاردهم 
که با شعار وفاق ملی پا به عرصه مدیریت 
اجرایی کشــور گذاشته اســت با هدف 
این  ارزیابی تحقق وعده هــای دولت در 
مدت و همچنین اقدامات انجام شده دراین 
مســیر با مصطفی کواکبیان سیاستمدار 
اصلاح طلب و دبیرکل حزب مردم سالاری 
بــا ســابقه دو دوره نمایندگی مجلس از 
حوزه هــای انتخابیه ســمنان و تهران، 
گفت و گویی انجــام داده ایم که در ادامه 

می خوانید:
با توجه به اینکه چند ماهی از اســتقرار 
دولت چهاردهم می گذرد به عنوان سوال 
آقای  از عملکرد دولت  را  ارزیابی تان  اول 
پزشــکیان در چند ماه گذشته بفرمایید 
و اینکه به نظر شــما ایشان تا چه حد به 
وعده خودشــان در استفاده از نخبگان و 

کارشناسان عمل کردند؟
در پاسخ به سوال شما درباره عملکرد ۱۰۰ روزه 
دولت چهاردهم، شاید برای ارزیابی  قدری زود 
باشــد و باید فرصت ۶ ماهه ای از دولت بگذرد 
که قضاوت دقیق تــری در مورد عملکرد دولت 
چهاردهم داشته باشــیم. اما همین بازه زمانی 
بیانگر این است که آقای پزشکیان در چارچوب 
شعار وفاق ملی تا حد زیادی تلاش خودشان را 
عملیاتی کرده و توانسته دولتی را شکل دهد به 
جای اینکه جناح ها را به جان یکدیگر بیندازد و 
درگیری های جناحی و سیاســی در آنها شکل 
بگیرد، بیایند دســت به دســت هــم بدهند و 
دشــمنی ها را کنار بگذارند و با اتحاد و انسجام 
بیشــتر در راستای منافع ملی اقداماتی را انجام 

دهند.
البته واقعیت این اســت که برخی از دوستانی 
که برای آقای دکتر پزشکیان در دوران تبلیغات 
انتخاباتی تلاش فراوانی انجام دادند تا حدودی 
ناراضی هســتند؛ من معتقدم یــاران واقعی و 
طرفــداران جدی آقــای پزشــکیان در دولت 
چهاردهــم امروز در بدنه مدیریــت اجرایی به 
صورت کمرنگ حضور دارند، یعنی کســانی که 
خیلی تلاش کرده بودند و دلســوزانه با افکار و 
دیدگاه ها و رویکردهای آقای دکتر پزشــکیان 
همراهی کردند، توقعشان این بود که افراد دولت 
را هم همان گونه ببینند اما شرایطی پیش آمده 

که در این دولت حضور ندارند.
من افــرادی را که در این دولت حضور دارند به 
سه دسته تقســیم می کنم؛ نخست کسانی که 
در جریانات سیاسی قبلا نقش چندانی نداشتند 
و بیشتر افراد تکنوکرات و کارکردگرا و عملگرا 
بودند و شــاید خیلی هم سر از جناح بندی های 
سیاسی در نمی آورند. این ها که کم هم نیستند 
اکنون در میان اعضای کابینه تا رؤسای برخی 
سازمان ها و نهادهای زیر مجموعه دولت حضور 

دارند.
عده ای هم هســتند که در ســتاد آقای دکتر 
پزشکیان فعالیتی نداشتند اما خط و ربط دارند، 
جناح بندی سیاسی دارند؛ این ها هم به هر دلیلی 
از وجودشــان در این دولت اســتفاده می شود. 
افرادی هستند که البته نمی گویم که لزوماً در 
ســتاد رقیبان انتخاباتی از جمله آقای جلیلی 
بودند اما در ستاد آقای پزشکیان هم نبودند، در 
ستادهای دیگر بودند که بالاخره آمدند و امروز 

ایفاگر نقشی در دولت چهاردهم هستند.
عده دیگری هم هســتند که البته تعدادشــان 
کم اســت افرادی که با تمام وجود در انتخابات 
خدمت کردند و در ستاد دکتر پزشکیان بودند. 
این سه گروه اکنون در دولت حضور دارند و هر 
کدام شان بخشی از فعالیت ها را شکل می دهند.

من در جلسه خانه احزاب با آقای رئیس جمهور 
به ایشــان گفتم واقعیت این است که برخی از 
وعده های شــما هنوز به صورت محسوس برای 
مردم اجرایی نشــده اســت؛ البته نمی خواهم 
بگویم شما تلاش نکردید، اما می خواهم بگویم 
که به صورت ملموس و محســوس برای مردم 
جلوه نکرده اســت که شــما آن وعده ها را اجرا 
می کنید.مثلا همین داستان رفع فیلترینگ هنوز 
که هنوز است ما مشــکلاتی داریم بحث خود 
افرادی که از طریق فروش فیلترشــکن ها پول 
در می آورند و منبع درآمد درست کرده اند. غیر 
از آن ســرعت اینترنت که در اختیار هیچ کسی 
جز دولت نیست که باید تلاش بیشتری داشته 
باشد. من زمانی نماینده کمیسیون امنیت ملی 
در مرکز ملــی فضای مجازی بــودم از این رو 
می دانم که می شــود و این اتفاق باید بیفتد، اما 
الان کمتر محسوس اســت و بسیاری از مردم 
برای مشــغله های کســب و کارشان مشکلات 

عدیده ای دارند.
یا به عنوان مثال موضــوع FATF که یکی از 
وعده ها بود اما هنوز عملی نشده و متاسفانه در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گیر کرده است، 
آقای پزشــکیان باید موضوع را جدی پیگیری 
کنند. همینطور در مورد برخورد خشن با زنان 
و افراد جامعه، که تحت عنوان طرح نور یا امثال 
آن مطرح شــده بود و آقای پزشــکیان با این 
موضوع مخالفت است، یا همان تغییری که باید 
احساس شــود، و هنوز این تغییر اتفاق نیفتاده 
اســت! برخی از دوســتان آقای پزشکیان فکر 
می کنند که ما اتاق فکر ایشان هستیم و تصمیم 
می گیریم، آن ها می گویند چرا نباید تغییری که 
باید ایجاد می شــد ایجاد شده باشد؟ ما گفتیم 

شاید زمان کوتاهی می برد، باید صبور باشیم.
برخی از دوستان ما می گویند اگر دولت مرحوم 
رئیســی ادامه پیدا می کرد هم همین وضعیتی 
بود که الان می بینیم، بنده قبول نداشتم و گفتم 
که باید قدری صبــوری به خرج داد. باید زمان 
بدهیم و حداقل باید ۶ ماه زمان بگذرد تا بتوانیم 

به نتایجی برسیم.
البتــه من نمی گویــم بعد از ۶ مــاه معجزات 
خارق العاده ای اتفاق می افتد، اما نسبت به ۶ ماه 
قبل احتمالاً در وضعیت مردم و وضعیت جامعه 

و روابــط میان نهادهای مدنــی و خود اجزای 
دولت تفاوت های ایجاد می شود.

من در یک جمله عرض کنم که وفاق ملی شعار 
بســیار خوبی بود، اما بیشتر از اینکه طرفداران 
واقعی آقای دکتر پزشکیان از این شعار بهره مند 
شوند کســانی از این شعار اســتفاده می کنند 
که چنــدان حمایت جدی در انتخابات از دکتر 

پزشکیان نداشتند!
نگاه دولت چهاردهم را در ایجاد فضای باز 
اجتماعی و تحقق حقوق شهروندی چقدر 
موثر می دانید و فکر می کنید در این دوره 
در این زمینه چه تحولی ایجاد شده است؟

البته مــن معتقدم کــه اگر ما بحــث حقوق 
شــهروندی را به صورت همه جانبه نگاه کنیم 
قطعاً فضای بهتــری در دولت چهاردهم ایجاد 
شــده است. این بدان معنا نیست که واقعاً همه 
موانع تحقق حقوق شــهروندی برداشته شده 
اســت، برخی از آن موانع هنــوز وجود دارد و 
ممکن است دلایل مختلفی هم برای آن وجود 
داشته باشد، و برخی از موارد هنوز دست دولت 
نباشد و نهادهایی که در جاهای مختلفی هستند 
مستقیم و غیرمستقیم فشارهایی دارند و شاید 

آنها اجازه ندهند این اتفاق بیفتد.
مثلا همین چیزی کــه مجلس به عنوان طرح 
حجاب و عفاف مصــوب کرده و می گویند قرار 
است از اواخر آذرماه اجرایی شود، چیزی نیست 
که آقای پزشــکیان آن را تایید کرده باشــند. 
مجلس این طرح را برای خودش مصوب کرده و 

می خواهد اجرا هم بکند.
عجیب است که فکر کنیم با انواع و اقسام جرایم 
نقــدی می توانیم جامعه را باحجاب کنیم! واقعا 
نمی دانم عقبه فکری که اینطور مصوبات در آن 
هستند چگونه اســت، اما همان موقع هم این 
طرح از شــورای نگهبان چندین بار برگشت و 
گفتند که بیش از چند صد غلط املایی داشته 
است و هم اینکه این اصل را ۸۵ کردند و تعداد 

اندکی بودند که به این طرح رای دادند.
اصل ۸۵ به این معنا اســت که در صحن علنی 
بحث نمی شود و اختیار را به کمیسیون خاصی 
می دهنــد که آن را بررســی کننــد، آنها هم 
تعداد بســیار اندک و نهایتا ۱۰ نفر هستند که 
می نشــینند و چیزی را تصویب می کنند و بعد 
آن را چند سال به جای قانون اجرا کنند و بعد 
اگر ببینند خوب بود، قانون آن دائمی شود! من 
معتقدم این مصوبه مجلس نباید به پای دولت 
چهاردهم نوشــته شود، دولت چهاردهم نقشی 
در این مصوبه نداشته و در عین حال اجرای این 
مصوبه همزمان با روی کار آمدن آقای پزشکیان 

شده است.
من ایــن را از این باب گفتم که توجه داشــته 
باشیم اگر در جامعه بســیاری از موارد حقوق 
شــهروندی رعایت نشــود، ارتباطی به دولت 
چهاردهم ندارد. دولــت نمی خواهد این اتفاق 

بیفتد، اما می گویند قانون است.
چه کســی در این مملکت از جریانات مختلف 
از اصلاح طلب گرفته تا مســتقلین و اصولگراها 
مخالــف حجاب اســت؟ من چنین کســی را 
نمی شناســم، منتها با بگیر و ببند قطعا نتیجه 
عکس می گیریم و فرهنگ حجاب و عفافی که 
باید و لازم اســت در جامعه شکل بگیرد، شکل 

نخواهد گرفت.
البته ممکن است دولت تا حدی از اجرای آن به 
شکل خشونت آمیز جلوگیری کند، اما یک عده 
طرفدار آن هستند و می گویند اشکالی ندارد و 
از تریبون های نماز جمعه و صدا و سیما مطرح 
می شــود. تریبون داران مختلفی که همین الان 
در مجلس فریاد می کشند و معتقدند که کشف 
حجاب خواســته این دولت است! در حالی که 
اصلًا چنین نیســت؛ این دولــت می گوید ما با 
فشــار و بگیر و ببند نمی توانیم نتیجه بگیریم، 
و نمی تــوان فرهنگ حجــاب و عفاف واقعی را 
در جامعــه محقق کنیم.مــن صادقانه معتقدم 
در آنچــه که مربوط به دولت اســت چیزی در 
جهت مخالفت با حقوق شهروندی ندیده ام، اما 
مفهوم آن این نیست که حقوق شهروندی عینا 
در جامعه رعایت می شود.دولت باید مستقیم به 
مردم بگوید ما این را نمی خواهیم، اما این گونه 
در حال اجرا شــدن است! باید مردم را هوشیار 
کننــد و در جهــت تحقق حقوق شــهروندی 
تلاش های بیشــتری به عمل بیاورند تا حقوق 

شهروندی بهتر در جامعه اجرا شود.
در آستانه روز دانشــجو قرار داریم، شما 
اســتاد دانشگاه هم هســتید بفرمائید 
ارزیابی شما از فضای علمی و دانشگاهی 
کشــور در این مدت چیســت؟ آیا فکر 
می کنید در چند ماه گذشته شور و نشاط 
به دانشگاه ها بازگشــته، درکل به لحاظ 
امر را چگونه  این  فعالیت های دانشجویی 

ارزیابی می کنید؟

به نظر من آماری که وزارت علوم اعلام می کند 
در جهت این اســت که بســیاری از اساتیدِ در 
معرض اخراج، یا افرادی که کمیته های انضباطی 
برایشان تشکیل شــده بود موانع شان برداشته 
شده و می توانند راحت تر در کشور فعالیت های 

علمی داشته باشند.
امــا در عین حــال گفته می شــود ۲۵ درصد 
نخبگان کشــور مهاجرت کرده اند و یا در حال 
مهاجــرت هســتند! البته تعریــف نخبه باید 
مشخص شود و درخصوص درصد نخبگانی که 
دارنــد مهاجرت می کنند و یا مهاجرت کرده اند 
هم باید دقیق تر صحبت کرد. به نظر من شعاری 
که آقای دکتر پزشکیان مطرح می کرد که کارها 
باید به کارشناسان واگذار شود و ما باید از بدنه 
کارشناسان برای منویات نظام و دولت بهره مند 
شویم، به دلیل زیرساخت هایی که از قبل وجود 
داشــته خیلی جنبه عملیاتی بــه خود نگرفته 
است. باید دل خوشــی برای کارشناسان ایجاد 
شود که اساساً مسئولیت ها را بپذیرند و برای آن 

مسئولیت ها برنامه ریزی و سرمایه گذاری کنند.
من بسیاری از اساتید دانشگاه را می شناسم که 
بنای کمک دارند، اما زمینه این کار فراهم نشده 
است؛ موضوع تنها مربوط به این سه ماه نیست، 
لااقل یک دهه برنامه هایی اجرا شده که خیلی ها 

را مأیوس کرده است.
در مورد روز ۱۶ آذر که به عنوان روز دانشــجو 
نامگذاری شده، معتقدم باید جلوه حرکت های 
مربوط به جنبش دانشجویی را در دانشگاه های 
مختلف شاهد باشــیم. من می بینم بسیاری از 
تشــکل های دانشجویی و دانشــگاهی که قبلا 
فعالیت داشتند، الان عملا رغبتی برای فعالیت 
ندارنــد. با برخی از اینها کــه صحبت می کنم 
می گویند دیگر حس و حالش نیست و فایده ای 
ندارد، زیرا آن قدر به آن ها سخت گیری کرده اند، 
که الان هم فکر می کنند اتفاق ویژه ای نیفتاده و 

هیچ چیز جدیدی نیست.
البته ممکن است الان مدعی شوند که به راحتی 
می توان برنامه هایی را در دانشــگاه ها اجرا کرد، 
اما کسی که گیوه بکشد و بخواهد آن برنامه را 
اجرا کند، وقتی چرتکه می اندازد و هزینه - فایده 
می کنــد، می بیند فواید چندانی برای آن وجود 
ندارد. او به عنوان دلسوزی برای نظام و دلسوزی 
برای مردم و منافع ملی حرف هایی هم می زند، 
اما ممکن است این حرف ها به تیغ قبای برخی  
بر بخورد و خوشــایند آنها نباشد! به طور کلی، 
هم نهادی که مجوز می دهــد به راحتی مجوز 
نمی دهد، هم نهادی که باید اجرا کند احساس 
می کند که بعداً دردســر خواهد داشــت، هم 
کسانی که باید بیایند و در آن برنامه ها شرکت 
کنند همــه به نوعی احســاس مطلوبی از این 

برنامه ها ندارد!
واقعا باید آسیب شناســی کرد؛ من نمی خواهم 
بگویم کل کشور، کل دانشگاه ها و کل مسئولین 
دانشگاهی اینگونه هســتند که بنده می گویم، 
برخی  واقعا می خواهند فعالیت های جدی تری 
داشته باشند، اما در یک جمع بندی من معتقدم 
کــه باید روح تــازه ای در کالبــد فضای علمی 
دانشگاهی دمیده شــود و احساس جدیدی در 
این ها پیدا شــود که برای کشور، مردم و منافع 
ملــی و خود نظام فعالیت هــای بهتری صورت 
بگیرد و کرســی های آزاداندیشــی باید جدی 
گرفته شــود، تریبون های آزاد دانشجویی باید 
شــکل بگیرد و دانشجو بیاید و حرف های خود 
را بیان کند ولو اینکه کمی هم تند حرف بزند. 
اشــکالی ندارد نظر خودش را می گوید، با نظر 

یک دانشجو کل نظام هستی بر هم نمی خورد!
من مســئولین فعلی وزارت علوم را می شناسم 
آدم هایی هستند که واقعا طرفدار علم و مباحث 
آزاداندیشی هستند، همین ها باید ارزیابی کنند 
که ما چقــدر در عرصه روابط بین الملل، عرصه 
دیپلماســی عمومی و در عرصــه دنیای فعلی 
می توانیم حرفی برای گفتن داشته باشیم و رتبه 

دانشگاهی را ارتقا بخشیم.
شما در صحبت هایتان به بحث »کرسی های 
آزاداندیشی« هم اشاره کردید، رهبری این 
عنوان یک  به  پیش  را ســال ها  موضوع 
مطالبه جدی از دانشگاه ها مطرح کردند و 
متأسفانه هنوز احیا نشده است و یا آنطور 
که باید و شــاید احیا نشده و کارکردی از 

آن ندیده ایم. شــما به عنوان یک استاد 
این  مانع تحقق  را  دانشــگاه چه چیزی 
کرســی ها می بینید، آیا صرفاً مســائل 
سیاســی و علمی بوده یا مانع دیگری هم 

وجود داشته؟
من فکر می کنم حفظ وضع موجود برای برخی 
از دست اندرکاران دانشگاه ها تا حدودی بر ایجاد 
تحول در نظام علمی و دانشگاهی ترجیح داده 
شده است. یعنی بسیاری از روسای دانشگاه ها 
چندان این دغدغه را ندارند که ما یک پله بالاتر 
برویــم و می گویند همین وضعیتی را که داریم 
فعلا حفظ کنیم، و آنهم برای حفظ میز قدرت و 
صندلی ریاست است، اگر مدیران ما قدری اهل 
تغییرات و تحولات جدی تری باشند به نظر من 
وضع بهتر خواهد شد. به اعتقاد من نباید عامل 
این امر را حقوق و پرداختی های اندک به اساتید 

دانشگاهی عنوان کنیم.
مــن را جایی دعوت کرده بودند که باید ســند 
چشم انداز جدیدی نوشته شــود، همانطور که 
می دانید ما از سال ۸۴ می گفتیم چشم انداز ۲۰ 
ساله و اکنون دو، سه ماه دیگر به این ۲۰ سال 
می رسیم، حال باید ببینیم آیا ما واقعاً به اهداف 
آن ســند رســیده ایم؟ قرار بوده که ما دهمین 
اقتصاد برتر دنیا و اولین قدرت اقتصادی منطقه 
باشیم، واقعیت این است که در خوشبینانه ترین 
حالــت در همین کشــورهای منطقه هشــتم 

هستیم اما قرار بود اول شویم!
در بحث اقتصــاد برتر دنیا باید آمار بگیریم که 
کجا هستیم؟ ما خیلی سریع می گوییم در زمینه 
دفاعی و تســلیحاتی و موشکی پیشرفت هایی 
داشته ایم- که البته درست هم هست- اما دنیا 
فقط دنیای حرف های نظامی نیست. ما اقتصاد 
را چگونه ســامان داده ایم؟ لــذا من معتقدم ما 
پیشــرفت نکرده ایم؛ یک بخش آن مربوط به 
کلیت تفکری اســت که در بسیاری از مدیران 
وجود دارد، برخی مدیران هم که انگیزه ندارند 
با این دولت کار کنند عوض شان  نکرده اند و فعلا 
هم مانده اند! مدیــران جدیدی هم که آمده اند 
موانعی کــه از قبل برای آنهــا مانده همچنان 
وجود دارد و شــاید نتوانند کاری انجام دهند. 
لذا من معتقد هســتم که ما باید در این زمینه 
طرح نویی دراندازیم و قدری بهتر فضا را به آن 

سمت ببریم.
ارزیابی تان را از دیپلماسی دولت بفرمایید. 
اینکه سیاســت خارجی دولت را چگونه 
هست  منتقدانه ای  نگاه  می کنید.  ارزیابی 
که معتقد است برخی از مسیرهایی که این 
دولت در پیش گرفته قبلًا امتحان شده و 
جواب نگرفته ایــم، برخی دوباره درصدد 
تکرار همان راه های رفته هستند بخصوص 
با توجه به شــرایطی که در منطقه وجود 
دارد و اخیرا موضوع سوریه هم اضافه شده 

است.
من یــک زمانــی در مجلــس دهــم رئیس 
فراکســیون دیپلماســی و منافع ملی بودم که 
بزرگترین فراکسیون مجلس دهم در بین همه 
فراکســیون ها بود و ۱۲۰ عضــو از طیف های 
مختلف مجلس حضور داشتند. اعتقاد من این 
است که ما در عرصه دیپلماسی مشکلاتی داریم 
که باید به آن ها توجه کنیم؛ از جمله اینکه گفته 
می شود مذاکره کردن فایده ای ندارد. مذاکرات 
به این مفهوم اســت که ما از قدرت های بزرگ 
برای خودمان نگرانی ایجاد می کنیم، از مذاکره 
وحشت داریم و می ترسیم در حالی که ما ملت 
ترســویی نیســتیم، ما ملت مقاوم و سرافرازی 
هســتیم. البته همه این ها درست است، اما چه 
کسی گفته که در مذاکره فقط باید تسلیم طرف 
مقابل شــوید؟! چنین چیزی نیست، مذاکره بر 
مبنای عزت، مصلحت و حکمت هیچ اشــکالی 
ندارد. ما به صورت مستقیم باید با خود آمریکا 
هم مذاکره کنیم، مخصوصاً حالا که ترامپ آمده 
برخی  جوری جلوه می دهند که ترامپ نسبت به 
جمهوری اسلامی کینه دارد و می خواهد انتقام 
بگیرد و جمهوری اسلامی را به شکلی در همه 
عرصه هــا منزوی کند. به نظر می رســد مطرح 
کردن چنین موضوعاتی به معنای نشــناختن 
دیپلماســی است، زیرا بالاخره ترامپ یک تاجر 
و فعال اقتصادی است که می گوید من حاضرم 
بیاییم، بنشینیم و مذاکره کنیم و صحبت کنیم، 
خوب چه اشــکالی دارد؟ هیــچ دولتی چنین 
کاری نکرد، حتی آقای روحانی که آمریکا رفت 
به صورت تلفنی با اوباما صحبت کرد و نشد که 
رو در رو بنشینند و صحبت کنند و دیگران هم 

همین وضعیت را داشتند!
من معتقدم کــه آقای دکتر پزشــکیان بیاید 
و قدری تابوشــکنی کند! هیچ اشــکالی ندارد 
بالاخره ایشــان رئیس شورای عالی امنیت ملی 
و رئیس جمهور اســت، اولین مقام اجرایی یک 
کشــور و دومین نفر در نظام جمهوری اسلامی 

ایران اســت، می توانــد برود و با خــود ترامپ 
هم مذاکــره انجام دهد، البته بــا رعایت همه 

چارچوب هایی که وجود دارد.
من معتقدم آن هایی که در این مورد بحث دارند 
بیشتر از اینکه طرفدار منافع ملی باشند، طرفدار 
جناح بندی های خودشان هستند. ما باید توجه 
کنیم که مردم در چه وضعیتی به ســر می برند 
و وضعیت معیشتی شــان چگونه است، شعاری 
که می گفتند ما معیشــت مــردم را به روابط 
بین المللی گره نمی زنیم امروزه دیده اند که گره 

خورده است!
همیــن مذاکراتی کــه در ژنــو در جریان بود 
می بینید، صرف این عنوان که ما می خواهیم در 
مذاکرات ژنو شرکت کنیم در بازار ارز تاثیر خود 
را می گذارد و قیمت ارز پایین می آید، و همین 
کــه می گویند پیشــرفتی در مذاکرات حاصل 
نشده قیمت ارز یکباره بالا می رود، چرا اینگونه 
اســت؟ ما چه بخواهیم و چه نخواهیم معیشت 

مردم به روابط بین المللی گره خورده است.
لذا باید توجه کنیم که ۴۵ سال است با شعارها 
و حرف هایی که برخی از دوستان دارند، کشور 
را به جایی رســانده ایم کــه همانطور که گفتم 
در بهترین حالت به لحاظ اقتصادی هشــتمین 
کشور منطقه هستیم، البته برخی هم می گویند 
دوازدهم یا ســیزدهم! من معتقدم که طرح نو 
فقط در فضای علمی- دانشــگاهی لازم نیست 
این طرح نو در عرصه دیپلماسی هم باید انداخته 

شود.
اتفاقاً آقای پزشــکیان فرصتــی برای کل نظام 
اســت؛ زمینه ای برای آقای پزشکیان ایجاد شد 
که رئیس جمهور شــود، ما در مجلس دهم و 
هشتم که با ایشان بودیم چندان تصور نداشت 
که رئیس جمهور شود اما حالا که رئیس جمهور 
شــده باید از این فرصت اســتفاده کند و برای 
منافع ملی کاری بکند کارســتان، و با مشورت 
رهبری اتفاقات جدیدی را در عرصه سیاســت 
خارجی رقم بزند. به اعتقاد من این کار شــدنی 

است.
جناب آقای کواکبیان یک بحث یا چالشی 
میان دولت و مجلس بر سر قانون انتصاب 
افراد در مشــاغل خاص مطرح اســت؛ 
شــما هم یک فرد اصلاح طلب هستید، 
استدلال دولت این است که ما این لایحه 
نخبگانی  به کارگیری  بــرای  می دهیم  را 
که برخی از آنها حتی در خارج از کشــور 
ماموریت داشتند و در آنجا صاحب فرزند 
شــدند و الان این قانون دست و پای ما را 
برای به کارگیری آن هــا می بندد ، به هر 
حال این ها ظرفیت های کشــور هستند و 
خیلی از آنها دلشــان برای انقلاب و نظام 
می تپد و این قانون واقعاً برای حضور آنها 
مانع ایجاد کرده است. از طرفی نمایندگان 
مجلس هم می گویند که این لایحه صرفاً 
برای آقای ظریف تقدیم مجلس شده شما 
از هر دو منظر نگاه کنیــد هم به عنوان 
بوده  مجلس  نماینده  که ســال ها  کسی 
نظرتان را بفرمائید. من اعتقــاد ندارم خود 
قانونی که به عنوان مشاغل حساس شکل گرفته 
درست نوشته شده باشد، من با اصل این قانون 
مشــکل دارم و باید اصل قانون را بررسی کنیم. 
اینکه رئیس مجلس یک جایی مشکل پیدا کند 
و بگویــد من هم با آقــای ظریف مخالفم و اگر 
مشــکلی پیدا نکند بگوید موافقیم، من کاری 
با این بحث ها ندارم، اینا بحث های سیاســی و 
حاشیه ای خودشان است. اما واقعاً باید این قانون 
را یکبار دیگر مرور کرد که آیا درســت نوشته 
شده است یا خیر؟ که اگر فرزندی رفت و خارج 
از کشــور تابعیت مضاعف گرفت آیا ما باید پدر 
او را محــروم کنیم از اینکه تو حق نداری هیچ 
سمتی داشته باشی؟ اصلا شاید پدر هم راضی 
نبــوده و یا اتفاقی افتاده رفته خارج از کشــور 
تحصیل کند، و تابعیت گرفته اســت این قانون 
واقعا جای بحث دارد و ما باید این قانون را تغییر 
دهیم. دیگر اینکه به قــول آقایان علما »بائکَ 
تجُــر و بائی لا تجُر« چرا »باء« شــما در عربی 
حروف جر اســت اما »باء« ما جر نیســت؟ این 
یک واقعیت اســت، من کاری به فضای مجازی 
ندارم اما به عنوان مثــال اگر فرزند خود آقای 
رئیس مجلس می توانست آنجا ویزا بگیرد، و به 
آنجا می رفت، رئیس مجلس دیگر نمی توانست 
رئیس مجلس باشــد! الان بسیاری از مسئولین 
هستند که چنین وضعیتی دارند؛ به عنوان مثال 
شــهردار تهران، اگر قرار بر چنین قانونی است 
چرا او باید ســر کار باشــد؟ و خیلی های دیگر. 
من اخیرا خواندم که آقای اوحدی رئیس بنیاد 
شهید که خانواده او هم خارج از کشور هستند 
گفته است که من هم آماده هستم که کنار بروم!
می خواهم بگویم که توجه کنیم قانون ایراد دارد، 
مدام نگوییم که این قانــون برای آقای ظریف 
اســت و برای دیگران نیست. من اخیرا کلیپی 
از مرحوم دعایی دیدم که می گفت وقتی آقای 
دکتر ظریف در عرصه دیپلماسی فعال بود ما در 
یک جایی دیدیم ایشان دعای کمیل را از حفظ 
می خواند، و ما همینطور ماندیم که آقای دکتر 
ظریف نه قرآن، بلکه دعــای کمیل را از حفظ 

می خواند و ما واقعاً تعجب کردیم.
من سال ها با آقای دکتر ظریف رفاقت داشتم و 
همکاری هایی هم در خود مجلس در فراکسیون 
دیپلماسی داشــتیم و شاید بیش از ۳۰ جلسه 
یــا ما رفتیم یا ایشــان آمدند و با هم جلســه 
داشــتیم من در دلســوزی آقای ظریف ذره ای 
شــک ندارم. ولیکن یک عده گیر داده اند و یک 
جورهایی بحث می کننــد از طرفی هم ممکن 
اســت یک عده بگویند این قانون استثنائا فقط 
برای آقای ظریف است من می خواهم بگویم که 
بروید و قانون را اصــلاح کنید چرا باید چنین 
قانونی وجود داشته و اگر این قانون هست باید 

مشکلاتش حل شود.
از وقتی که اختصاص دادید سپاسگزاریم.

من هم از شما تشکر می کنم.

دبیر کل حزب مردم سالاری در گفت وگو با ایرنا:

تحقق وعده های پزشکیان نیاز به زمان دارد
بابگیروببندکسیباحجابنمیشود


